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Не хіліцца з бяды, 
не пужацца агню

Бе ларуск ая 
прымаўк а

У цэнтры ўВАгІ

КрымІнАльнАя СпрАВА

ЗнАчнА больш нАВІнАў прА гАрАдоК нА haradok.info

тАКІ СэрВІС

пАдСобнАя гАСпАдАрКА

У апошнія выхадныя сакавіка яшчэ 
будзе магчыма даехаць са сталіцы ў 
Гарадок і вярнуцца назад на цягніку 
Брэст – С-Пецярбург. Але рэйс ад 28 
сакавіка будзе апошнім для гэтага 
маршрута.

На выхадныя дні праз Гарадок 
застаецца маршрут цягніка Гародня – 
Санкт-Пецярбург, які ходзіць ноччу са 
сталіцы ў 1.12 па нядзелях і панядзелках 
і спыняецца ў Гарадку ў 6.02.

А з 31 сакавіка да нядзелі 5 красавіка 
ніякі міжнародны цягнік, які рухаецца 

ў Расію праз Гарадку тут спыняцца не 
будзе. З гэтага часу застанецца толькі 
гарадзенскі цягнік, які рухаецца як 
казалі вышэй у нядзелю і панядзелак 
на Гарадок і адпаведна назад.

У гэтай сітуацыі застаецца жыхарам 
Гарадка і раёна, каб вярнуцца са 
сталіцы, ехаць на цягніку да Віцебску, 
а потым дабірацца дадому. Да Віцебска 
штодзённа ходзяць тры прамых цягніка: 
Мінск -- Віцебск ( адпр. 16.47 пр. 20.20), 
Баранавічы -- Віцебск ( адр. 17.19 пр. 
21.52), Мінск – Санкт-Пецярбург ( адп. 

18.02 пр. 22.03).
З гэтых цягнікоў апошні раней 

спыняўся і ў Гарадку. Калі б кіраўніцтва 
Беларускай чыгункі дзейнічала 
кваліфікавана, то ўжо з канца сакавіка 
цягнік Мінск-Санкт-Пецярбург 
спыняўся бы ў Гарадку. Як пры руху ў 
Расію, так і на зваротным шляху. Толькі 
было б добра, каб вяртаўся назад ён 
па руху адмененага берасцейскага 
цягніка, а не каля двух гадзін ночы, як 
зараз.

Каб выправіць гэтую прыкрую 

сітуацыю трэба пісаць лісты найперш 
да кіраўніцтва Беларускай чыгункі: вул. 
Леніна, 17, г. Мінск, 220030, Рэспубліка 
Беларусь або да іншых уладных 
чыноўнікаў – Міністэрства транспарту, 
Савета міністраў, адміністрацыі 
кіраўніка краіны і г.д..

леанід гаравы
P.S. Рэдакцыя газеты гатова 

дапамагчы неабыякавым 
грамадзянам у напісанні зваротаў 
да адказных чыноўнікаў. Напішыце на 
мэйл: 250318@list.ru

Беларуская чыгунка спыніла продажаў білетаў на цягнік Брэст - Санкт-Пецярбург да Гарадка. З 29 сакавіка адменяецца апошні 
штодзённы цягнік “Брэст-Санкт-Пецярбург” на якім магчыма было даехаць у Гарадок са сталіцы кожны дзень

Спынена прадажа білетаў

З самага пачатку існавання рынку 
каля аўтавакзала было відавочна, што 
месцаў для паркоўкі аўтатранспарта 
пакупнікоў не прыдугледжана. 
Месцы прыдатныя для паркоўкі з 
самага ранку займаюць машыны 
прадпрымальнікаў, якія працуюць 
на рынку. Гэта адбываецца найперш 
з боку вуліцы Леніскай, каля якой 
размяшчаецца рынак.

Другім месцам прыдатным 

для паркоўкі з’яўляецца частка 
вуліцы Узгор’е каля аўтастанцыі. 
Але гэтая частка вуліцы для 
добраўпарадкавання пры адкрыцці 
рынка не падлягала. Для кіраўніцтва 
Гарадоцкага райспажыўсаюза і 
мясцовага райвыканкама пытанне 
паркоўкі аўтамашын спажыўцоў не 
з’яўляецца істотным. Таму зараз гэта 
месца для паркоўкі з боку вуліцы 
Ўзгор’е нагадвае дрыгву. Засыпаючы 

да Дажынак кіламетры вуліц друзам 
і пакрываючы асфальтам улады не 
паклапаціліся аб тым, каб зрабіць 
цвёрдае пакрыццё на ста-двухстах 
метрах каля рынку.

Спажыўцам на аўтамашынах 
даводзіцца паркавацца каля вежы 
бліжэй да аўтастанцыі, але гэта 
добрая падстава для даішнікаў для 
пакарання штрафамі аўтааматараў, 
якія парушаюць правілы паркоўкі. А 

частка вуліцы Ўзгор’е напачатку вясны 
ператворана ў дрыгву, дзе паркавацца 
ў брудзе небяспечна.

Колькі часу спатрэбіцца ўладам, каб 
зрабіць цвёрдае пакрыццё каля рынку 
з боку вуліцы Ўзгор’е пакажа час. 
Пакуль жа, каб не бачыць праблему 
і мець з яе дыведэнты, на пачатку 
вуліцы паставілі знак, які забараняе 
ў’езд.

л. Антонаў

Гэтай вясной сталі бачны хібы “паркоўкі” каля новага рынку з боку вуліцы Ўзгор’е

МеСца для паркоўкі не абСталявалі

Напрыканцы студзеня мы звярталі 
ўвагу на праблему з электрычнасцю, 
якую маюць грамадзяне, якія вядуць 
падсобную гаспадарку каля сваіх 
шматкватэрных дамоў. На працягу пяці 
месяцаў грамадзяне ў цёмны перыяд 
года працягвалі займацца гаспадаркай 
у хлявах без стацыянарнага святла. 
Неаднаразовыя звароты да кіраўніцтва 
Гарадоцкага РЭС не далі плёну.

Напачатку гэтага года грамадзяне 
звярнуліся ўжо да кіраўніцтва 
Дзяржкантроля па Віцебскай 
вобласці са скаргай на не вырашэнне 
існуючай праблемы і адсутнасць 
афіцыйнага адказа на калектыўны 
зварот ад начальніка Гарадоцкай РЭС. 
Дзяржкантроль накіраваў зварот да 
кіраўніцтва РУПЭ “Віцебскэнерга” 
для разгляду скаргі па сутнасці. 
Праз два тыдні ў апошні дзень 
студзеня грамадзяне атрымалі адказ 
з “Віцебскэнерга”, што супрацоўнікі 
Гарадоцкай РЭС прыцягнуты да 
адказнасці за парушэнне працы са 

зваротамі грамадзян. Адначасова 
з гэтым паведамлялася, што 
электрычнасць да пабудоў мусяць 
аднавіць будаўнікі, якія яе сапсавалі 
або самі грамадзяне.

У гэтай сітуацыі кіраўніцтва РЭС 
усталявала слупы для аднаўлення 
электралініі да гаспадарчых пабудоў. 
Пасля ж звароту Тамары Якаўлевай 
да дэпутата Палаты прадстаўнікоў 
Уладзіміра Шыцько Гарадоцкі РЭС 
падаў электрычнасць да хлявоў. Толькі 
начальнік РЭС Васіль Петрачэнка ў 
дасланым лісце адзначыў, што гэта 
зроблена часова.

Але гаспадары, якія займаюцца 
падсобнай гаспадаркай рады і гэтаму. 
Бо ў нас часовае звычайна становіцца 
доўгім. Як той даўгабуд з басейнам 
або гісторыя з лыжаролернай трасай. 
І калі пачнецца будаўніцтва лядовай 
арэны, то мо ўжо не будзе ў жывых і 
грамадзян, якія жадалі б утрымліваць 
курэй або парсючкоў у гэтых хлявах.

леанід гаравы

Напачатку лютага вырашылася пытанне аб забяспячэнні 
электрычнасцю уладальнікаў гаспадарчых пабудоў у 
мікрараёне вул. Гагарына.

Заканадаўца 
чаСова “даў” 

электрычнаСць...

Незаконно реализуемый товар был 
выявлен сотрудниками милиции, 
которые и провели контрольную 
закупку в одном из коммерческих 
магазинов райцентра. Покупателям 
в открытую предлагали здесь 
большой ассортимент серебряных 
украшений, что красовались на 
витрине.

На кольцах, сережках, 
браслетах и цепочках стоял знак, 
свидетельствующий, что они 
сделаны из металла 925 пробы. 
Продавец позиционировала 
украшения как итальянские. Вот 
только обязательного в таких случаях 
пробирного клейма Республики 
Беларусь на дорогих безделушках из 
драгоценного серебра, в том числе 
и инкрустированного камнями, не 
было.

Во время обыска по факту 
незаконной сделки с драгоценными 

металлами в магазине было 
изъято 744 украшения, еще 
более 250 обнаружены дома у 
предпринимателя. Прокурор 
Городокского района Михаил Патеев 
рассказывает:

– Возбуждено уголовное дело. Его 
фигуранты – сам предприниматель 
и продавец принадлежащего ему 
магазина. Если вина последних будет 
доказана, дельцам грозит более чем 
серьезное наказание. Преступление 
относится к категории тяжких 
из-за особо крупных размеров 
незаконной сделки с драгметаллами, 
а потому максимальные санкции 
– лишение свободы на срок до 12 
лет с конфискацией имущества. 
Следствию предстоит выяснить 
также, какими путями-дорогами 
попадали в Беларусь столь солидные 
партии драгоценностей.

Елена бегунова

В Городке у местного предпринимателя изъято более 5,2 
килограмма серебра. Специалисты констатировали: на 
исследование и описание всех драгоценностей понадобится 
около 5 месяцев сообщила "Беларусь сегодня". 

ИЗъялИ 5 кИлограММ 
Серебряных 
украшенИй
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прАдпрымАльнІцтВА

добрАўпАрАдКАВАннЕ

СпАртыўнАя пАдЗЕя брэйн-рынг

АдмІнІСтрАтыўнАя СпрАВА

Надыход вясны з таяннем 
снега адкрыў хібы мусіць 
найперш праекціроўшчыкаў, а 
потым і будаўнікоў у рамонце 
прыдваравой тэрыторыі каля 
дома 30 па вул. Гагарына. На 
адсутнасць дарогі ад дома 30 
да крамы райспажыўсаюза мы 
пісалі яшчэ восенню. Таянне 
снега ператварыла пераход 
да крамы ў выпрабаванне 
для жыхароў мікрараёна, 
бо ісці па бруду – не лепшае 
задавальненне.

Але яшчэ большая праблема 

ўзнікла ў жыхароў пад’езда 
№1, які залівае веснавая 
вада. Кінутыя дошкі і кавалкі 
цэглы дазваляюць жыхарам 
“праплыць” у пад’езд. Добра, 
што ў гэтым годзе не шмат 
снегу і ён за тыдзень сыйдзе. 
Ды і вясенні мароз падсушыць 
дарогу ля пад’езда, то ў яго 
будзе прайсцей прабірацца.

Шакуе жыхароў і штучная 
кішэнь у праездзе каля дома, 
якая з восені да вясны заліта 
вадой, бо асфальт пакладзены 
пад нахілам. Жыхарам з часам 

вясенняга павадка давялося 
разбіваць бетонны бардзюр, 
каб спусціць ваду.

І гэта не ўсе прыклады 
кепскай працы будаўнікоў і 
праекціроўшчыкаў ля дома №30 
па вул. Гагарына. Між тым, яшчэ 
пры здачы добраўпарадкавання 
тэрыторыі жыхары казалі пра 
гэтыя і іншыя хібы высокім 
віцебскім чыноўнікам, але чулі 
ў адказ: “Мы не павінны пра ўсіх 
вас думаць…”.

І гэта правільна?
леанід гаравы

Надыход вясны стварыў праблемы для жыхароў дома №30 па вул. Гагарына, 
дзе каля першага пад’езда ўтварылася “маленькая вінецыя”

вяСна паСтавіла 
”няЗдавальняюча”...

лыжные гонкИ 
в унИкальноМ МеСте 

Около озера Жабенка в Воробьевых горах состоялись республиканские  
лыжные гонки среди воспитанников ДЮСШ. Здесь 10 марта при 10 градусах 
тепла  завершился второй этап республиканских соревнований среди юных 
лыжников в возрастной группе 1998-2001 годов.

Городокский район не зря 
называют полюсом холода, 
потому что не только у нас 
самые сильные морозы в 
Беларуси, но и снег держится 
дольше всех других регионов 
страны. Так на карте 
снежного покрова запада 
СНГ и Прибалтики снега в 
Беларуси нет уже больше 
недели. Но плотный наст 
ледяного снега сохранился 
на лыже-роллерной трассе 
в Воробьевых горах. В 
отдельных местах ручьи идут  и 
через трассу, но есть снежное 
место у озера Жабенка. 

 И сегодня здесь при 
температуру 10 градусов 
тепла сохранился участок 

на 1,4 км снежно-ледяного 
покрова для соревнования 
лыжников.  Юные лыжники со 
всей страны смогли убедиться 
наяву в уникальности нашей 
местности. Соревнования 
для воспитанников ДЮСШ 
проводились на протяжении 
двух дней  в двух возрастных 
группах для юношей и девушек 
1998-1999 г.р., 2000-2001 
г.р… 9 марта соревнования 
проводились классическим 
стилем в спринтерской гонке, 
а сегодня гонки проводились 
свободным стилем. Только 
вместо анонсированного 
масс-старта гонка 
проводилась с раздельного 
старта.

На небольшом кругу на 
дистанции временами 
один за одним появлялось 
больше десятка лыжников. 
И только тренеры точно 
ориентировались в гонке 
своих воспитанников, 
подбадривая их на подъеме. 

В общем это был 
классический пример 
выявления лучших юных 
лыжников в кругу любителей 
лыжного спорта со всей 
страны. Пока же в Городке 
никак не наладят он-лайн 
информирование  участников 
о ходе лыжных гонок и 
предпочитают действовать по 
старых советских мерках.

леонид горовой

Чыноўнік напісаў заяву ў 
міліцыю. 12 сакавіка ў сябра 
Партыі БНФ Леаніда Аўтухова 
ўзялі тлумачэнні. Паводле 
ягоных слоў, справу рыхтуюць 
для перадачы ў суд.

"Участковы інспектар 
Уладзімер Касноў паведаміў 
мне, што начальнік упраўлення 
па працы, занятасці і 
сацыяльнай абароне напісаў 
скаргу пра абразу. Міліцыя 
распачала адміністрацыйную 
справу па артыкул 9.3 "Абраза, 
свядомае прыніжэнне гонару 
і годнасці, выказанае ў 
непрыстойнай форме". Але 
я не лічу, што тут мела месца 
нейкая непрыстойнасць, 
наўмыснасць або знявага. 
Кніга скаргаў для таго і існуе, 
каб вышэйшае начальства 
рэагавала на тое, што там 
выкладзена. А я напісаў, што 
13 лютага, калі я прыйшоў 
у цэнтр занятасці, Пётр 

Прасолаў паводзіў сябе 
груба, "як тэрарысты ў 
Луганску і Данецку". На 
мой погляд, мела месца і 
парушэнне заканадаўства: 
мяне незаконным чынам 
знялі з уліку па беспрацоўі. 
Падчас разбіральніцтва па 
гэтым пытанні і здарыўся 
інцыдэнт. Па гэтых фактах я 
яшчэ месяц таму падаў скаргу 
ў пракуратуру," – распавёў 
Леанід Аўтухоў.

Актывіст не выключае, што 
пададзеная ў міліцыю скарга за 
абразу – гэта помста раённага 
кіраўніка ўпраўлення. Бо 
пракуратура праводзіць 
праверку працы ўстановы. 
Леанід Аўтухоў паведаміў 
пракурору, што цэнтр занятасці 
прапануе беспрацоўным 
вакансіі, якіх насамрэч не 
існуе. І таму непасрэдна 
на прадпрыемствах у 
працаўладкаванні або 

адмаўляюць, або прапануюць 
іншую працу. Якая, прыкладам, 
не адпавядае кваліфікацыі, ці 
працаваць трэба за дужа нізкі 
заробак.

Спадар Аўтухоў быў 
вымушаны некалькі разоў 
адмовіцца ад прапанаванай 
працы, бо з цэнтру занятасці 
яго накіроўвалі на адну пасаду, 
а на месцы прапаноўвалі 
зусім іншую. Пасля трох такіх 
няўдалых спробаў з цэнтру 
занятасці яму паведамілі, 
што ён парушыў правілы, і 
цяпер яго здымаюць з уліку 
па беспрацоўі. Атрыманае ім 
пісьмовае папярэджанне пра 
зняцце з уліку датавалася 23-м 
студзеня, але ў ім гаварылася, 
што з уліку Леаніда Аўтухова 
знялі яшчэ 14 студзеня. Каб 
удакладніць даты, а галоўнае, 
выказаць сваю нязгоду, 13 
лютага ён прыйшоў у цэнтр 
занятасці, як рабіў гэта 

штомесяц.
"Гэты дзень быў прызначаны 

падчас майго мінулага візіту. 
Пакуль мы высвятлялі з 
супрацоўніцай цэнтру, на 
якой падставе мяне знялі, у 
нашу размову ўмяшаўся Пётр 
Прасолаў. Ён паводзіў сябе 
груба, крычаў, і я вырашыў 
зрабіць запіс пра гэта ў кнізе 
скаргаў. Гэта маё законнае 
права – скардзіцца. І я хацеў, 
каб на грубыя паводзіны 
чыноўніка была адпаведная 
рэакцыя ягонага кіраўніцтва 
– каб яму патлумачылі, што 
так рабіць недапушчальна," – 
гаворыць Леанід Аўтухоў.

Калі суд прызнае параўнанне 
з "тэрарыстам у Луганску і 
Данецку" наўмыснай знявагай, 
Леанід Аўтухоў можа быць 
аштрафаваны на суму да 20 
базавых велічынь.

паводле http://spring96.
org/be/news/76153

Гарадоцкі актывіст Леанід Аўтухоў параўнаў чыноўніка з "тэрарыстам у Луганску і Данецку". Запіс з такімі словамі ён пакінуў у 
кнізе скаргаў Гарадоцкага райвыканкаму, абураны паводзінамі начальніка ўпраўлення па працы, занятасці і сацыяльнай абароне 
Пятра Прасолава.

Збіраюцца СудЗіць За абраЗу чыноўніка

У першым матчы каманда 
Гарадка пераканаўча 
перамагла каманду Лагойска. 
У другім матчы MODUM яшчэ 
больш пераканаўча перамог 
Валожын. У фінальнай гульні 
Гарадок адразу выходзіў 
наперад, але не здолеў давесці 
гульні да перамогі – атрымаць 
пяць ачкоў.

 Дэбютнае выступленне 
каманды Гарадка ў складзе 

Анатоля Войлакава, Андрэя 
Кушніра, Алега Ладохіна, 
Яўгена Лукашова, Гардзея 
Шпунцікава, прадстаўніка 
Віцебска Аляксея Гегеля 
магчыма лічыць паспяховым, 
бо дасягнута перамога над 
камандай з райцэнтра і 
была годная гульня з больш 
дасведчанай камандай 
MODUM.

л. Антонаў

Гарадок перамог Лагойск, але саступіў MODUMу. 
1 сакавіка адбылася трансляцыя чарговай 
гульні “Брэйн-рынг” канала АНТ ў якой прымала 
ўдзел каманда інтэлектуалаў з Гарадка на чале з 
капітанам Анатолем Войлакавым

у фінал не 
патрапілі

1 сакавіка павінна была 
стаць днём з якога не магчыма 
гандляваць без наяўнасці 
сартыфікатаў адпаведна 
тэхнічнага рэгламенту 
Еўраазійскага саюза. 
Гэта датычылася і астачы 
тавараў, якую задэкларавалі 
ў падатковых інспекцыях 
гандляры яшчэ ў ліпені мінулага 
году. На гэта быў накіраваны і указ 
кіраўніка краіны, які абавязваў з 
1 сакавіка гандляваць толькі па 
сартыфікатах.

Але салідарныя дзеянні 
прыватных прадпрымальнікаў 
прымусілі ўлады адмяніць 
дзеянне указа без яго 
выкарыстання. Рэалізацыя 
тавараў новым указам 
падоўжына да 1 чэрвеня. Пры 
нізкай пакупніцкай здольнасці 
насельніцтва толькі ў аднаго з 
гарадоцкіх прадпрымальнікаў 

застаецца тавараў на суму амаль 
150 мільёнаў. І прадаць гэтыя 
тавары даволі праблематычна.

Таксама для прыватнікаў 
рашэннем Віцебскага аблсавета 
павялічаны адзіны падатак з 
1 сакавіка. Так гандляры, якія 
гандлююць адзеннем і абуткам 
за месяц павінны заплаціць ужо 
880 тысяч замест ранейшых 
560. З адкрыццём новага рынка 
для прыватнікаў вырасла і 
арэндная плата Гарадоцкаму 
райспажыўсаюзу амаль да 
2 100 тысяч рублёў. Усё гэта 
разам з невызначанасцю умоў 
працы прымусіла амаль палову 
гарадоцкіх прадпрымальнікаў 
спыніць працу, як і прыватнікам 
у Мінску, Віцебску і іншых 
гарадах.

Ці надоўга будзе паўпусты 
рынак у Гарадку пакажа час.

л. Антонаў

рынак аМаль 
напалову апуСцеў
З пачатку сакавіка значная колькасць прадпры-
мальнікаў прыпыніла працу на рынку Гарадоцкага 
райспажыўсаюза.
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бЕлАрУСь — ЗшА

АдЗІнАя ВАлютА

Пуцін вярнуўся да старой 
ідэі агульнай валюты. Яшчэ 
пры абмеркаванні стварэння 
самога ЕАЭС у мінулым годзе 
эксперты і палітыкі ставілі 
пад сумнеў з’яўленне такой 
грашовай адзінкі. Казалася 
пра тое, што яна можа 
з’явіцца не раней за 2025 
год. 

Аднак расійскі кіраўнік 
спяшаецца, і на тыдні ён 
даручыў свайму Цэнтрабанку 
і ўраду прапрацаваць 
мэтазгоднасць стварэння 
валютнага саюза ў рамках 
ЕАЭС. «Банку Расіі сумесна з 
урадам РФ ва ўзаемадзеянні 
з цэнтральнымі 
(нацыянальнымі) банкамі 
дзяржаў-сябраў Еўразійскага 
эканамічнага саюза 
вызначыць далейшыя 
напрамкі інтэграцыі ў 
валютнай і фінансавай 
сферах у рамках ЕАЭС з 
прапрацоўкай мэтазгоднасці 
і магчымасці стварэння ў 
перспектыве валютнага 
саюза», — гаворыцца ў 
даручэнні Пуціна.

Адрапартаваць пра 
выкананне даручэння 
кіраўнік урада Расіі Дзмітрый 
Мядзведзеў і кіраўнік ЦБ РФ 
Эльвіра Набіуліна павінны да 
1 верасня 2015 года.

Такая паспешлівасць 
расійскага прэзідэнта 
відавочна збянтэжыла 
ягоных калегаў у Казахстане 
і Беларусі. Намер утварыць 
валютны саюз у рамках 
ЕАЭС прысутнічаў у праекце 
дэкларацыі аб еўразійскай 
эканамічнай інтэграцыі 
з паметкай «прапанова 
расійскага боку, казахстанскі 
бок супраць». У канчатковым 
тэксце дэкларацыі, 

падпісаным прэзідэнтамі 
трох краін 18 лістапада 
2011 года, паказваецца 
толькі «паглыбленне 
супрацоўніцтва ў валютнай 
сферы».

Падчас прэс-канферэнцыі 
пасля падпісання дэкларацыі 
Назарбаеў растлумачыў, 
што гаворка ідзе аб 
пашырэнні выкарыстання 
нацыянальных валют ва 
ўзаемным гандлі трох краін 
з магчымым у перспектыве 
«выхадам на нейкую адзінку 
ў сэнсе валюты», пры гэтым 
пазначыўшы, што ні адна 
валюта краін-удзельніц ЕАЭС 
не падыходзіць на гэтую 
ролю.

Што да пазіцыі па гэтым 
пытанні Аляксандра 
Рыгоравіча, то 29 студзеня 
падчас вялікай прэс-
канферэнцыі ён казаў, што 
пытанне адзінай валюты 
ў межах ЕАЭС «у парадку 
дня не стаіць». Наш кіраўнік 
растлумачыў, што для 
разгляду «адзінавалютнага» 
пытання трэба спачатку 
вырашыць увесь комплекс 
эканамічных пытанняў, у 
тым ліку і тых, якія ў межах 
стварэння ЕАЭС былі 
адкладзеныя да 2025 года. 
Вось калі з імі разбярэмся — 
можна і пра алтын падумаць.

 «Але не думаю, што гэта 
будзе заўтра і пры маім 
прэзідэнцкім жыцці», — 
дадаў Лукашэнка. Улічваючы, 
якім чынам працягваецца 
прэзідэнцкае жыццё 
Аляксандра Рыгоравіча, 
то гэтая фраза фактычна 
азначае — ніколі.

Па меркаванні эканамістаў, 
пытанне пра адзіную валюту 
ў межах ЕАЭС, які працуе 

ўсяго два з паловай месяцы, 
сапраўды недарэчнае. 
Нават у варунках значна 
больш абкатанага Мытнага 
саюза адзіная валюта ёсць 
праблемай.

Эканаміст Сяргей Чалы 
зазначае: пакуль не выкананы 
ніводзін з шэрагу крытэраў, 
якіх павінна дасягнуць 
інтэграцыйнае аб’яднанне, 
каб у ім можна было ўводзіць 
агульную валюту. Найперш 
неабходна, каб паміж 
краінамі, якія ўтвараюць 
валютны саюз, былі вялікія 
аб’ёмы гандлю. Зараз жа нават 
у межах Мытнага саюза доля 
ўнутранага гандлю паміж 
«саюзнікамі» не тое што не 
расце, а нават скарачаецца. 
З «трэцімі краінамі» мы 
гандлюем больш, чым з 
«саюзнікамі». Таксама добра 
было б, каб у краін, якія 
ствараюць валютны саюз, былі 
сінхранізаваныя 
б і з н э с - ц ы к л ы , 
то бок спады 
і ўздымы 
эканомікі. Гэ-
тага амаль 
немагчыма да-
магчыся, калі 
Казахстан і Расія 
— сыравінныя, а 
эканоміка Бела-
русі — цалкам 
перапрацоўчая. 
І апошні 
пункт самы 
важны: адзіны 
Цэнтрабанк і 
адзіная грашова-
крэдытная палі-
тыка.

Нагадаем, што 
яшчэ ў 2002 годзе 
ішлі размовы 
пра адзіную 

валюту Беларусі і Расіі. 
Расія настойвала, каб 
Цэнтрабанк быў адзін, і ён 
быў бы ў Маскве. З гэтым 
катэгарычна не пагаджаўся 
Аляксандр Рыгоравіч. 
Па ягоным меркаванні, 
эмісійных цэнтраў павінна 
было быць два — у Маскве 
і Мінску. То бок, каб Мінск 
таксама мог бы друкаваць 
грошы Саюзнай дзяржавы. 
На гэта Масква пагадзіцца 
не магла катэгарычна — 
бескантрольны друк грошай 
у Мінску мог абрынуць усю 
расійскую эканоміку.

Менавіта ў гэтым заграз 
праект Канстытуцыйнага акту 
Саюзнай дзяржавы. Менавіта 
з-за гэтага тады раз’юшыўся 
Уладзімір Уладзіміравіч. 
Менавіта тады ён параіў 
Аляксандру Рыгоравічу 
падумаць, чаго ён хоча: 
інтэграцыі ў Расію, альбо 

нечага іншага? Ён нагадаў, што 
эканоміка Беларусі — гэта 3% 
ад эканомікі Расіі, і зазначыў, 
што нельга спрабаваць 
аднавіць СССР за кошт 
эканамічных інтарэсаў Расіі. 
І тады ж прамовіў вядомую 
сваю крылатую фразу: «Мухі 
асобна — катлеты асобна».

Зараз Пуцін, не параіўшыся 
з калегамі, пачаў новую 
фазу ўводу «адзінай 
валюты». І зараз жа 
Лукашэнка з Назарбаевым 
могуць прыгадаць яму 
ягоныя ж словы пра мух і 
катлет. Маўляў, пакуль не 
будуць канчаткова знятыя 
абмежаванні ў гандлі, пакуль 
нафта ў Расіі і Беларусі не 
будзе каштаваць аднолькава 
— выбачайце, якая можа 
быць адзіная валюта? Мухі 
асобна — катлеты асобна.

Сяргей пульша
«новы час»

Пуцін не кідае надзеі на эканамічную экспансію постсавецкай прасторы. Створаны нядаўна ЕАЭС надаў імпэту расійскаму прэзідэнту 
па пашырэнні ўплыву на сябраў ЕАЭС, Мытнага саюза і яшчэ шматлікіх агульных арганізацый. Але новага ён не прыдумаў.

Мухі аСобна — 2

Рашэнне пра адмену 
санкцый да "Беларуснафты" 
за подпісам памочніка 
дзяржсакратара ЗША ў 
пытаннях эканомікі і бізнэсу 
Курта Тонга апублікаванае ў 
Федэральным рэгістры.

Як адзначаецца ў 
дакуменце, дзяржаўны 
сакратар ЗША прыняў 
рашэнне зняць санкцыі, 
накладзеныя ў адпаведнасці 
з Актам аб санкцыях у 
дачыненні да Ірана ад 1996 
года, з рэспубліканскага 
ўнітарнага прадпрыемства 
“Беларуснафта” ў звязку з 
тым, што кампанія больш не 
займаецца дзейнасцю, якая 
падпадае пад санкцыйныя 
абмежаванні, а таксама 
атрыманы гарантыі, што яна 
не будзе займацца падобнай 
дзейнасцю ў будучыні. 
Такім чынам, адзначаецца 
ў паведамленні, некаторыя 
санкцыі, уведзеныя датычна 
“Беларуснафты” 29 сакавіка 
2011 года, больш не 
дзейнічаюць.

Што ў больш шырокім сэнсе 
адзначае гэты крок з боку 

ЗША?
На думку палітолага Валерыя 

Карбалевіча, пэўным чынам 
на такое рашэнне паўплывала 
і атмасфера нармалізацыі 
адносінаў паміж Захадам і 
Беларуссю.

— Па-першае, гэтая 
атмасфера, якую зафік-
саваў пры канцы лютага 
высокапастаўлены прадс-
таўнік Дзярждэпартамента 
ЗША Эрык Рубен, які 
ўпершыню сустрэўся з 
Лукашэнкам. Рубен заявіў, 
што цяпер адносіны ЗША з 
Беларуссю будуць развівацца 
паралельна з патрабаваннямі 
ЗША датычна правоў 
чалавека. Калі раней адно з 
другім жорстка ўвязвалася, 
ставілася ўмова, што калі 
ўмовы з правамі чалавека не 
палепшацца, тады не будзе 
паляпшэння стасункаў у іншых 
глінах, то цяпер такой увязкі 
няма.

Другі чыннік — гэта 
тлумачэнне Дзярждэпа, што 
цяпер няма супрацоўніцтва 
беларускіх кампаніяў з 
іранскімі — тымі, адносна якіх 

была ўведзена забарона. Гэта 
лагічна, таму што ўзровень 
дачыненняў Беларусі з Іранам 
зменшыўся пасля сыходу 
са сваёй пасады прэзідэнта 
Махмуда Ахмадзінежада. І, 
нарэшце, трэцяя прычына 
— гэта размарожванне 
адносінаў паміж ЗША і Іранам, 
што выклікала змякчэнне ці 
адмову некаторых санкцыяў з 
боку Злучаных Штатаў адносна 
Тэгерана.

— але ж санкцыі супраць 
афіцыйнага мінска ўводзіў 
і еўрасаюз. як быць з імі? 
Ці не стане прыклад ЗШа 
штуршком і для ес, каб 
пачаць адмену санкцыяў у 
дачыненні да Беларусі? 

— Зараз цяжка даваць 
прагнозы. Там цяпер ідзе 
дыскусія, і, як мне падаецца, 
прадстаўнік міністэрства 
замежных спраў Латвіі 
заявіў, што гэтыя санкцыі 
будуць адмененыя ў першым 
паўгоддзі. Дыскусія ідзе, і гэта 
таксама вельмі важны паказнік 
таго, што нешта мяняецца. 

— Чым жа абумоўлена 
змена стаўлення ЗШа і 

еўропы да афіцыйнага 
мінска? Хіба становішча 
тут істотна палепшала?

— Унутры Беларусі 
сітуацыя ніяк не змянілася. 
Хутчэй наадварот — 
шрубы заціскаюцца. Але ж 
змянілася геапалітычная 
сітуацыя ў рэгіёне. Украінскі 
крызіс паўплываў на тое, 
што геапалітыка выйшла 
на першы план, а праблема 
каштоўнасцяў — правоў 
чалавека і дэмакратыі — 
адышла ў бок. На гэтым 
тле стаўленне да Беларусі 
мяняецца, больш цэніцца 
беларуская стабільнасць, 
высвятляецца, што 
дэмакратызацыя часта 
вядзе да дэстабілізацыі. Гэта 
назіраецца і на прыкладзе 
Украіны, і тых краінаў, якія 
перажылі “арабскую вясну”.

Гэта трывожыць Захад, 
таму стабільнасць, нават 
аўтарытарная, стала цаніцца 
больш, чым раней. Да таго 
ж, параўнальна з Пуціным 
Лукашэнка ўжо не самы 
горшы дыктатар. І стаўленне 
Беларусі да ўкраінскага 

Дзяржаўны дэпартамент ЗША адмяніў санкцыі ў дачыненні да “Беларуснафты”, якія дзейнічалі ад 29 сакавіка 2011 года. Чаму 
гэта адбылося? Ці пойдзе на адмену санкцый ЕС? Пра гэта разважае палітолаг Валерый Карбалевіч.

кошт аўтарытарнай СтабільнаСці

крызісу, спроба захаваць 
нейтралітэт у гэтым канфлікце 
таксама ацэньваецца Захадам 
станоўча. Вось усе гэтыя 
чыннікі і вядуць да таго, 
што адбываецца працэс, як 
сказала Майра Мора (пасол 
ЕС у Беларусі. — заўвага Г. К.), 
да нармалізацыі. Я б назваў 
гэты працэс размарожваннем 
адносінаў.

Нагадаем, санкцыі ў 
адносінах да “Беларуснафты” 
былі накладзены 
Дзярждэпартаментам ЗША ў 
сакавіку 2011 года з прычыны 
кантракта беларускага 
прадпрыемства з іранскай 
кампаніяй NaftIran Intertrade. 
У тым годзе ВА “Беларуснафта” 
заключыла кантракт з Naf-
tIran Intertrade Company на 
500 мільёнаў долараў ЗША 
для распрацоўкі нафтавага 
радовішча Джойфер. Закон 
ад 1996 года прадугледжвае 
накладанне санкцыяў на 
кампаніі, якія інвестуюць у 
Ірак больш за 20 мільёнаў 
долараў.

генадзь Кеснер
«новы час»
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новые планы правительства
Программа деятельности правительства 

утверждена постановлением Советам 
министров № 100 от 18 февраля 2015 
года. Документ состоит из семи глав и 
охватывает все направления работы 
правительства: от макроэкономической 
политики до охраны окружающей среды.

Главной целью деятельности 
правительства на 2015 год определено 
«обеспечение макроэкономической и 
социальной стабильности в условиях 
нарастания внешних вызовов и угроз, 
качественное завершение текущей 
пятилетки и создание условий 
для динамичного экономического 
развития Беларуси в 2016-2020 годах и 
долгосрочной перспективе».

В числе важнейших задач — проведение 
эффективной макроэкономической 
и денежно-кредитной политики, 
действенная антиинфляционная 
политика, развитие конкуренции, малого 
и среднего предпринимательства, 
наращивание и диверсификация экспорта 
и прочее.

В программе указаны сценарии 
развития экономики страны на текущий 
год в зависимости от цены на нефть и 
динамики курса российского рубля. В 
качестве базового принят сценарий, 
который предполагает среднегодовую 
цену нефти на мировых рынках в 50 

долларов за баррель, среднегодовой 
курс российского рубля — 61,5 рубля за 
доллар.

Как отмечает пресс-служба Совета 
министров, мероприятия программы 
носят характер прямого действия и не 
требуют разработки дополнительных 
планов по их реализации на уровне 
правительства.

пожарная программа без 
конкретики

Эксперты критикуют принятую 
правительством программу за отсутствие 
конкретики.

«Она практически не содержит никаких 
цифровых отсылок, количественных 
и качественных показателей, по 
выполнению которых можно было бы 
судить об эффективности правительства 
в 2015 году», — говорит руководитель 
научного исследовательского центра 
Мизеса Ярослав Романчук.

По его мнению, программа, в которой 
нет даже количественного ориентира по 
инфляции на 2015 год, является «очень 
слабой», а возможное достижение к 2020 
году темпов роста цен ниже 10% в год 
указывает на «хроническую слабость 
документа».

Экономист удивлен тем фактом, что 
в программу включены отдельные 
предприятия, для которых в сложные 
для белорусской экономики времена 

предусмотрена государственная 
поддержка. Речь, к примеру, идет об 
ОАО «Лакокраска» и ОАО «Завод горного 
воска».

«За 20 лет они не стали устойчивыми и 
продолжают тянуть деньги из бюджета, а 
власти ничего другого не придумали, как 
предоставлять им льготы. Это является 
форменным безобразием», — считает 
Ярослав Романчук.

Действия по развитию малого и среднего 
бизнеса, прописанные в документе, он 
считает декларативными.

«Ничего нет ни про аренду, ни про 
налоговую нагрузку, ни про права 
собственности и так далее. Никакой 
конкретики, но от слов халва слаще во рту 
не становится», — отмечает руководитель 
научного исследовательского центра 
Мизеса.

В целом он считает, что принятая 
программа предназначена, скорее, 
для пожарного, ситуативного 
реагирования, а не для серьезной 
работы по восстановлению стабильности 
белорусской экономики.

«Документ — формальный, 
поверхностный, неконкретный. У меня 
такое ощущение, что план делали на 
коленке», — говорит экономист.

шок без терапии
Научный сотрудник Белорусского 

экономического исследовательско-

образовательного центра (BEROC) 
Дмитрий Крук характеризует принятую 
программу как готовность правительства 
пойти на ограничение роста для 
недопущения новых финансовых 
потрясений.

При этом, по его словам, 
ограничительные меры не предполагают 
последующих или одновременных 
институциональных изменений.

«Они, скорее, постулируются как 
временные, вынужденные меры. 
Впоследствии подразумевается 
возможный возврат к ним. В 2011 
году экс-глава Национального банка 
Станислав Богданкевич охарактеризовал 
обнародованный правительством 
антикризисный план как шок без терапии. 
В какой-то мере эта аналогия применима 
и здесь», — считает экономист.

Дмитрий Крук видит смысл в шоковых, 
ограничительных действиях в случае, 
когда сегодняшние показатели 
приносятся в жертву будущему росту, но 
такового на основе принятой программы 
не просматривается.

«Вполне вероятно, что будет 
более долгосрочная стратегия, где 
более подробно будут обсуждаться 
институциональные реформы, но из 
этого документа я таковых не вижу», — 
отмечает эксперт.

Александр ярошевич

Правительство приняло программу деятельности на 2015 год. Эксперты не находят в ней конкретики и называют планы «шоком 
без терапии».

опять шок беЗ терапИИ

Дыскусіі папярэднічаў выступ 
вядомага эканаміста Сяргей Чалага. 
Ён адзначыў, што сёння мы хутчэй 
назіраем працэс рэпрыватызацыі, 
калі дзяржава вяртае сабе ў рукі 
часткова прыватызаваныя раней 
прадпрыемствы.

На думку эксперта, цяперашні 
крызіс вымагае пэўных захадаў 
– у тым ліку датычна буйных 
дзяржаўных прадпрыемстваў, з 
дапамогай прыватызацыі якіх можа 
быць забяспечаны эканамічны рост. 
Цяпер жа яны пераважна працуюць 
неэфектыўна, і пры гэтым на іх 

робяцца вялікія фінансавыя ўліванні 
дзеля перадухілення беспрацоўя і 
сацыяльнай нпружанасці. Насамрэч, 
па сутнасці, заробкі на стратных 
прадпрыемстваў выглядаюць як 
дапамога па схаваным беспрацоўі.

Аднак перад правядзеннем 
прыватызацыі перадусім неабходна 
выявіць дзяржаўныя прадпрыемствы-
зомбі альбо жывыя, што можна зрабіць, 
скарачаючы субсідаванне. Прычым часу 
не так шмат, бо шэраг прадпрыемстваў 
могуць стаць нерэфармавальнымі.

Намесніца старшыні Руху “За Свабоду” 
Галіна Скараход па выніках дыскусіі 

4 сакавіка ў офісе Руху “За Свабоду” адбылося абмеркаванне магчымых агульных падыходаў да прыватызацыі апазіцыйных 
сіл у межах супрацоўніцтва “Паглыблены дыялог”.

чатыры прынцыпы прыватыЗацыі
эКАнАмІчны роСт

На канец 2014 раздробная сетка 
кампаніі «Еўрагандаль» налічвала 300 
гандлёвых аб'ектаў па ўсёй краіне 
агульнай плошчай звыш 528 тыс. кв.м.

Колькасць супрацоўнікаў з улікам 
даччыных кампаній склала 31297 
чалавек. «Еўрагандаль» з'яўляецца 
самым буйным працадаўцам у Беларусі.

Гандлёвыя плошчы сеткі выраслі на 
65% - з 130,2 тыс. кв.м. у 2013 годзе да 
214,7 тыс. кв.м. ў 2014 годзе.

Колькасць чэкаў ў 2014 годзе ў 
параўнанні з 2013 годам вырасла на 
43% і склала больш за 200 млн.

Па папярэдніх дадзеных, выручка 
кампанія па міжнародным стандартам 
фінансавай справаздачнасці (МСФС, 
без ПДВ) у 2014 вырасла на 35% да 
2,26 млрд. даляраў. Валавы прыбытак у 
адпаведнасці з МСФС павялічылася на 
43% да 527 млн. даляраў.

«Для нашай кампаніі адной з 
стратэгічных задач на 2015 год з'яўляецца 

якаснае ўдасканаленне гандлёвай 
сеткі« Еўраопт »: праца з пакупнікамі, 
правядзенне маркетынгавых акцый, 
тэхналагічнае перааснашчэнне раней 
пабудаваных гандлёвых аб'ектаў, 
удасканаленне дзейнасці участкаў 
ўласнай вытворчасці, павышэнне 
якасці прадукцыі і агульнага ўзроўню 
гандлёвых паслуг» , - адзначыў старшыня 
савета дырэктараў ТАА «Еўрагандаль» 
Андрэй Зубкоў.

Ва ўмовах складанай эканамічнай 
сітуацыі ў краіне і на валютным рынку, 
зніжэння дзелавой і пакупніцкай 
актыўнасці кампанія «Еўрагандаль» мае 
намер канкураваць за кошт даступных 
цэн.

«Стратэгія кампаніі мяркуе самыя 
нізкія цэны на рынку, тым самым 
у выпадку наступу «эканамічнага 
шоку» насельніцтва будзе імкнуцца да 
скарачэння выдаткаў. У дадзенай сітуацыі 
крамы «Еўраопт» будуць найбольш 

прадстаўнікоў апазіцыі распавяла Pyx.
by, што агульная мэта прыватызацыі 
– гэта падвышэнне эфектыўнасці 
эканомікі, і з гэтым усе пагадзіліся:

"Удзельнікі абмеркавання таксама 
падтрымалі чатыры прынцыпы 
прыватызацыі, - дадала яна. - Праца 
прыватызацыі павінна рэгулявацца 
законам. Прыватызацыя павінна 
быць празрыстай, у ёй не павінна 
быць карупцыйных схемаў. І нарэшце, 
патрэбныя рэальная ацэнка аб'ектаў 
прыватызацыі і адкрытая канкурэнцыя 
сярод пакупнікоў".

Галіна Скараход патлумачыла, што 

прадстаўнікі апазіцыі дамовіліся, што 
ў выпрацоўцы агульнага дакументу 
вырашылі выкарыстаць новыя 
падыходы: будуць выкладзеныя усе 
выказаныя пазіцыі, першымі будуць ісці 
прынцыпы, якія падтрымалі ўсе, затым 
капрамісныя рашэнні, а апошнімі – тыя, 
па якіх дамовіцца не атрымаецца.

Удзельнікі "Паглыбленага дыялогу" 
цяпер узялі паўзу для працы з 
дакументам, дадала намесніца 
старшыні Руху «За Свабоду», наступная 
сустрэча пройдзе ў другой палове 
сакавіка.

Pyx.by

прывабнымі для насельніцтва», - 
адзначаюць у кампаніі.

Цяпер «Еўрагандаль» пільней 
прыглядаецца да расійскага рынку. Як 
кажа намеснік генеральнага дырэктара 
па інвестыцыях «Еўрагандаль» Андрэй 
Мацявін, разам з літоўскім рынкам 
гэты рынак уяўляе пэўную цікавасць, 
дзе «ёсць магчымасць эфектыўна 
канкурыраваць на гэтым досыць 
канкурэнтным рынку».

«Казаць аб стратэгіі і планах па 
актыўнага нарошчвання крамаў пакуль 
рана. У кантэксце IPO (першаснае 
публічнае размяшчэнне акцый. - Nav-
iny.by) мы пакуль не ўпэўнены, ці 
з'яўляецца актыў у Расіі для нас плюсам 
ці не », - падкрэслівае топ-менеджэр« 
Еўрагандаль ».

На канец 2014 года ў Расеі сетка крам 
«Еўрагандаль» налічвала 26 гандлёвых 
аб'ектаў. Аналагічная колькасць крам 
пад гандлёвай маркай Fresh market 

працавала ў Літве.
Па некаторых аперацыйных 

паказчыках «Еўраопт» апярэджвае 
расійскія рознічныя сеткі. Так, сярэдні 
чэк у супермаркетах «Еўраопт» складае 
12,2 даляра. У супермаркетах расійскіх 
рытэйлераў «Магніт» і X5 Retail Group 
гэты паказчык роўны адпаведна 10,9 і 
11,4 даляра. У гіпермаркетах «Еўраопта» 
сярэдні чэк складае 29,3 даляра, 
«Магніта» - 15,3 даляра, X5 Retail Group 
- 16,7 даляра.

«Еўраопт» апярэджвае расійскіх 
рытэйлераў таксама па продажах з 1 кв.м 
гандлёвай плошчы. Так, у супермаркетах 
сеткі гэты паказчык роўны 16 тыс. 
даляраў, у «Магніта» - 9,7 тыс. даляраў, у 
X5 Retail Group - 7,5 тыс. даляраў.

За апошнія пяць гадоў у будаўніцтва і 
мадэрнізацыю гандлёвых аб'ектаў сеткі 
«Еўраопт» было інвесціравана больш за 
900 млн. Даляраў.

Аляксандр ярашэвіч

Кампанія «Еўрагандаль» падвяла вынікі 2014 года і распавяла аб планах на перспектыву. Буйны беларускі рытэйлер мае намер 
фарсіраваць магчымы «эканамічны шок» пакупнікоў ад крызісу за кошт самых нізкіх коштаў.

«еўраопт» Ставіць Задачу выратаваць пакупнікоў 
пЕрАдАВы гАндАль


